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S každoroční pravidelností a přesností vstupujeme do  S každoroční pravidelností a přesností vstupujeme do  

tohoto posledního měsíce. Je úplně jedno, jestli je 1. pro-tohoto posledního měsíce. Je úplně jedno, jestli je 1. pro-
sinec čtvrtek, sobota nebo pondělí a je jedno, zda chceme  sinec čtvrtek, sobota nebo pondělí a je jedno, zda chceme  
(…hurá  ), či nechceme (…proboha, ať už ten blázinec  (…hurá  ), či nechceme (…proboha, ať už ten blázinec  
skončí  ), prostě začínáme odpočítávat dny do Vánoc  skončí  ), prostě začínáme odpočítávat dny do Vánoc  
a do konce roku. Je před námi čas neobyčejného poetického a do konce roku. Je před námi čas neobyčejného poetického 
kouzla, hlubokých prožitků a také vzpomínek nejen na dět-kouzla, hlubokých prožitků a také vzpomínek nejen na dět-
ství. Vánoce jsou protkané symbolikou, která provází náš ství. Vánoce jsou protkané symbolikou, která provází náš 
život a ať věříme nebo ne, vše má na světě své místo a svůj život a ať věříme nebo ne, vše má na světě své místo a svůj 
smysl.smysl.

Letos to tak nějak pěkně vyšlo a my se mohli patřičně ad-Letos to tak nějak pěkně vyšlo a my se mohli patřičně ad-
ventně naladit první prosincový den na náměstí, kde jsme ventně naladit první prosincový den na náměstí, kde jsme 
si užili sváteční náladu a sousedskou pohodu, protože to si užili sváteční náladu a sousedskou pohodu, protože to 
k těmto svátkům prostě neodmyslitelně patří – setkávání k těmto svátkům prostě neodmyslitelně patří – setkávání 
se a společné sdílení radosti. Někteří z Vás možná vyrazí se a společné sdílení radosti. Někteří z Vás možná vyrazí 
za dobrodružstvím a doufejme, že za svitu a záře hvězd na za dobrodružstvím a doufejme, že za svitu a záře hvězd na 
nebi a se sněhovou nadílkou na zemi budete nacházet ta nebi a se sněhovou nadílkou na zemi budete nacházet ta 
správná místa olešnického adventního putování.  Projdete správná místa olešnického adventního putování.  Projdete 
se po městě a budete obdivovat i světýlky slavnostně vyz-se po městě a budete obdivovat i světýlky slavnostně vyz-
dobená okna a domy a to je opravdová krása. Taky asi na-dobená okna a domy a to je opravdová krása. Taky asi na-
chodíte pár kilometrů a tím pádem můžete bez špatného chodíte pár kilometrů a tím pádem můžete bez špatného 
svědomí užívat hojnosti a štědrosti těchto svátků. svědomí užívat hojnosti a štědrosti těchto svátků. 

Pravda je, že ne každé svátky se vydaří, jak by si člověk Pravda je, že ne každé svátky se vydaří, jak by si člověk 
představoval, na některé vzpomínám jako vyloženě nepo-představoval, na některé vzpomínám jako vyloženě nepo-
vedené. Ale nějak jsem naštěstí neztratila chuť se na ně vedené. Ale nějak jsem naštěstí neztratila chuť se na ně 
těšit a radovat se z nich, a to velmi a převelice. Miluji všech-těšit a radovat se z nich, a to velmi a převelice. Miluji všech-
nu tu symboliku Vánoc, radost, naději, očekávání. Kéž mi nu tu symboliku Vánoc, radost, naději, očekávání. Kéž mi 
nikdy nezevšední, tak jako čas, který člověk tráví se svými nikdy nezevšední, tak jako čas, který člověk tráví se svými 
blízkými a milovanými nejen v tyto dny. Vánoce jsou časem blízkými a milovanými nejen v tyto dny. Vánoce jsou časem 
pohádek a příběhů s dobrým koncem, splněných přání a zá-pohádek a příběhů s dobrým koncem, splněných přání a zá-
zraků.zraků.

Takového malého zázraku jsem byla před pár dny svěd-Takového malého zázraku jsem byla před pár dny svěd-
kem. Dvě maličké kočičí holčičky našly ten nejúžasnější do-kem. Dvě maličké kočičí holčičky našly ten nejúžasnější do-
mov, nebylo to úplně v plánu a mělo to být všechno jinak, mov, nebylo to úplně v plánu a mělo to být všechno jinak, 
ale nebylo a stal se takový malý předvánoční zázrak. A ne-ale nebylo a stal se takový malý předvánoční zázrak. A ne-
vím, jestli to byl vlastně malý zázrak, protože to vám byla vím, jestli to byl vlastně malý zázrak, protože to vám byla 
radost nakonec tak veliká u všech zúčastněných, že mě to radost nakonec tak veliká u všech zúčastněných, že mě to 
totálně dojalo. Otevřít své srdce, chuť pomoct bez ohledu totálně dojalo. Otevřít své srdce, chuť pomoct bez ohledu 
na problémy, pohodlí či peníze. A láska. Veliká. To je veliký na problémy, pohodlí či peníze. A láska. Veliká. To je veliký 
symbol Vánoc. A to je možná nejvíc, co můžeme prožít.  Dě-symbol Vánoc. A to je možná nejvíc, co můžeme prožít.  Dě-
kuji, že jsem mohla být při tom. kuji, že jsem mohla být při tom. 

Nedávno jsem četla, že Nedávno jsem četla, že sstrávit den v lese, je jako jít na kafe trávit den v lese, je jako jít na kafe 
s Bohem.s Bohem. A já ráda půjdu, raději na tu „ledovou“, ale vez- A já ráda půjdu, raději na tu „ledovou“, ale vez-
mu zavděk jakoukoli, třeba i „překapávanou“ a budu roz-mu zavděk jakoukoli, třeba i „překapávanou“ a budu roz-
mlouvat  o tom, jak je krásně na světě, jak jsem šťastná, že mlouvat  o tom, jak je krásně na světě, jak jsem šťastná, že 
mám kolem sebe spoustu úžasných lidí s velikým srdcem, mám kolem sebe spoustu úžasných lidí s velikým srdcem, 
o velkých i malých věcech, které hýbou vesmírem, o lásce o velkých i malých věcech, které hýbou vesmírem, o lásce 
a zázraku.a zázraku.

I Vy přijměte pozvání na „kafe“ ….a třeba se potkáme.I Vy přijměte pozvání na „kafe“ ….a třeba se potkáme.
Krásné svátky všem lidem dobré vůle.Krásné svátky všem lidem dobré vůle.

  Galina ŽílováGalina Žílová
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Z P R Á V Y  Z  R A D N I C E
Opravy si lnic Realizace fotovoltaických elektráren  

na městských budovách

Rekonstrukce střechy provozní  
budovy ČOV Olešnice

V městě Olešnici proběhly na podzim významné opravy sil-
nic, které realizovala firma ASFALTEROS s.r.o. Jako jedna z mála 
firem v ČR používá pro opravy vozovek revoluční technologii 
ITHR. Jde o dobře známou a osvědčenou technologii oprav as-
faltových povrchů v USA nebo Západní Evropě. ITHR znamená 
Infra Termo Homogenizační Regenerace – opravované místo 
se nahřívá infračerveným sálavým teplem. Pro opravy vozovek 
touto technologií používají stroj SILKOT.

Tyto práce proběhly v ulicích Hliníky, Veselská, Moravská 
strana, Za Hřbitovem, Obora, Tržní a Zahradní. Celkové nákla-
dy na opravy dosáhly částky 490 000 Kč, což ukazuje, jak důle-
žité je investovat do městské infrastruktury.

Opravy silnic mají zásadní význam pro občany i návštěvníky 

Město Olešnice prostřednictvím firmy TENDERA partners, s. r. o. 
nechalo vypsat veřejnou zakázku Realizace FVE ve městě Oleš-
nice. 

Předmětem této veřejné zakázky je dodávka a instalace dvou 
nových fotovoltaických elektráren (FVE) na střechy objektů za-
davatele – čistírnu odpadních vod (ČOV) a mateřskou školu 
(MŠ).

FVE na budově ČOV bude mít instalovaný výkon 26,4 kWp 
(špičkový výkon), bateriové úložiště s celkovou jmenovitou ka-
pacitou 11,6 kWh a využitelnou kapacitou 10,4 kWh.

FVE na budově MŠ bude mít instalovaný výkon 45,1 kWp, 
bateriové úložiště s celkovou jmenovitou kapacitou 34,8 kWh  
a využitelnou kapacitou 31,2 kWh.

Předpokládaná cena zakázky byla 2 815 050 Kč bez DPH. Do 
veřejné zakázky se přihlásilo celkem šest účastníků. Jako eko-
nomicky nejvýhodnější byla vybrána nabídka účastníka ENVO 
s.r.o. s nabídkovou cenou 1 714 500 Kč bez DPH. U FVE ČOV 
bude v nejbližších dnech předáno staveniště zhotoviteli. U FVE 
MŠ bude staveniště předáno do konce května 2025. Při reali-
zaci prací na objektu školky budou práce koordinovány s vede-
ním MŠ z důvodu instalace za provozu.

S plánovanou realizací fotovoltaické elektrárny na provozní 
budově čistírny odpadních vod bylo nutné přistoupit k rekon-
strukci střechy provozní budovy ČOV, na které má být elektrár-
na umístěna. Současný stav střešní krytiny a konstrukce krovu 
byly pro montáž fotovoltaických panelů nevyhovující. 

Město Olešnice tak nechalo prostřednictvím firmy TENDERA 
partners, s.r.o. vypsat veřejnou zakázku Rekonstrukce střechy 
provozní budovy ČOV Olešnice II. Předmětem této veřejné za-
kázky je provedení stavebních prací a poskytnutí souvisejících 
dodávek a služeb, jejichž hlavním účelem je rekonstrukce stře-
chy provozní budovy ČOV Olešnice.

Předpokládaná cena zakázky byla 1 975 630 Kč bez DPH.  
V této veřejné zakázce zvítězila firma VESTAV group s.r.o. s ce-
nou za provedené dílo 1 342 305 Kč bez DPH. V těchto dnech 
probíhá pokládka falcované střešní krytiny a oprava střechy by 
měla být dokončena do Vánoc. 

 Náklady na tuto vynucenou investici budou částečně pokry-
ty z dotace na pořízení FVE.

Olešnice. Kvalitní silnice zajišťují bezpečný a plynulý provoz, 
což je klíčové nejen pro motoristy, ale také pro chodce a cyklis-
ty. Zpevněné cesty minimalizují riziko nehod a přispívají k vět-
šímu komfortu při každodenním cestování. 

Opravy v jednotlivých ulicích jsou prostě nezbytné. Ulice Ve-
selská a Moravská strana jsou velmi využívanými ulicemi, tyto 
opravy tak přinesou zlepšení dopravních podmínek a zvýší 
bezpečnost všech účastníků silničního provozu. 

Investice do opravy silnic není pouze technickým krokem, ale 
také projevem péče o kvalitu života obyvatel Olešnice. Je důle-
žité, aby město pokračovalo v pravidelných údržbách a vylep-
šování infrastruktury, což povede k celkovému zlepšení životní 
úrovně a atraktivity města.



na rok 2026. Platba za dodanou CAS proběhne do 30 dnů od 
převzetí CAS a vystavení faktury. Doba dodání je 16 měsíců od 
podpisu smlouvy dodavatelem.

Zastupitelé města na svém 15. zasedání dne 5. 11. 2024 
schválili kupní smlouvu s THT Polička, s.r.o. na dodávku cister-
nové automobilové stříkačky CAS 20 – TATRA T815 4x4 včetně 
požárního příslušenství a komunikačních prostředků za cenu 
10 253 762,64 Kč a pověřili starostu města podpisem této kup-
ní smlouvy.

Pořízení nové cisternové automobilové stříkačky je pro měs-
to strategickou investicí, která přinese mnoho benefitů. Zvý-
ší se efektivita zásahů, zlepší se bezpečnost obyvatel, sníží se 
provozní náklady a posílí se prestiž hasičského sboru. 

Město poslední 3 roky s cenou nehýbalo i přes výrazné na-
výšení cen energií, které činí významnou nákladovou položku 
jak při dodávání pitné vody, tak při čištění odpadní vody. V roce 
2023 došlo na čistírně odpadních vod k havárii, která byla způ-
sobena více faktory. Jedním z hlavních ovšem byl špatný stav 
technologií ČOV, do které město od 90. let 20. století investo-
valo pouze minimálně. Jednalo se spíše o nutné opravy, niko-
li investice do zastaralých technologií. Proto se město spojilo  
s odbornými firmami a s jejich pomocí začalo tuto situaci řešit. 
Na toto téma bylo za poslední rok ve zpravodaji napsáno ně-
kolik článků.

V roce 2024 tak došlo k první fázi modernizaci ČOV, která si 
vyžádala investici za 12 mil. Kč. Tato investice je financována  
z největší části úvěrem. Došlo a dojde i k dalším investicím,  
a to nejen do ČOV. Již v tuto chvíli probíhá rekonstrukce stře-
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Z P R Á V Y  Z  R A D N I C E
Pořízení nové cisternové automobilové stříkačky pro JSDH Olešnice

Cena za vodné a stočné na rok 2025

V rámci programu Pořízení nové CAS z rámcové dohody Pro-
gram „014D26 Dotace pro jednotky SDH obcí“ má město Oleš-
nice schválenou dotaci na pořízení nové cisternové automobi-
lové stříkačky pro JSDH Olešnice ve výši 4 mil. Kč z Ministerstva 
vnitra. 

V návaznosti na toto rozhodnutí byla JMK schválena dotace 
ve výši 1,9 mil. Kč, ke které zastupitelé města Olešnice schválili 
smlouvu na svém 14. zasedání dne 25. 9. 2024. 

Tyto dva dotační tituly pokryjí z větší části náklady na pořízení 
nové CAS z celkových způsobilých výdajů 10 253 762,64 Kč mil. 
Kč.

Dofinancování 4 353 762 Kč ze strany města bude řešeno  
v rozpočtu města na rok 2025, případně v rozpočtu města 

Rada města schválila od 1. 1. 2025 novou cenu vodného a stočného, a to poprvé od počátku roku 2022. Pro rok 2024 sice  
k mírnému nárůstu došlo, ale ten byl způsoben nárůstem DPH z 10 na 12 procent. Cena pro rok 2025 byla stanovena na 43,- Kč 
za 1 m3 vodného včetně DPH a na 48,- Kč za 1 m3 stočného včetně DPH.

V následující tabulce uvádíme vývoj ceny za 1 m3 vodného (dodávka pitné vody) a za 1 m3 stočného (čištění odpadních vod) od 
roku 2020 včetně nově stanovené ceny pro rok 2025.

chy na ČOV tak, aby bylo možné na střechu nainstalovat fo-
tovoltaickou elektrárnu. A i další investice jsou v plánu. Je 
počítáno s řešením nátoku balastních vod, plánují se obnovy  
a rekonstrukce částí vodovodního i kanalizačního řadu i další 
modernizace ČOV.

Protože ceny za vodné a stočné jsou cenami regulovanými, 
což pro spotřebitele znamená zejména to, že při provozování 
vodovodu, kanalizace a čistírny odpadních vod, nelze genero-
vat velké zisky. Město se jako provozovatel těchto služeb sna-
ží ale dbát na kvalitu i budoucnost a rozhodlo se významně 
investovat do stávající infrastruktury, což má vliv na kalkulaci 
cen. Proto od roku 2025 dochází k navýšení ceny.

Nicméně meziroční nárůst v kombinované ceně za 1m3 vod-
ného a stočného je 4,46 Kč, což představuje asi 5% navýšení 
oproti roku 2024, ale i oproti roku 2022. Věříme, že pro občany 



Od počátku roku 2024 došlo v Olešnici ke změně svozové 
firmy zajišťující svoz a likvidaci netříděného komunálního od-
padu a svoz tříděného recyklovatelného opadu, tedy papíru, 
plastů a skla. Tyto služby pro Olešnici začala zajišťovat firma 
Technické Služby Malá Haná, s. r. o. (dále TSMH).  Již od roku 
2023 jsou občané informováni prostřednictvím zpravodaje  
o změnách v oblasti svozu a likvidací komunálního odpadu, 
které nastaly nebo ještě nastanou.

Změna svozové firmy a s tím spojené vstoupení do dobrovol-
ného svazku obcí byly pouze začátkem. Pro občany města se  
v roce 2024 navenek příliš mnoho nezměnilo. Netříděný ko-
munální odpad byl v roce 2024 svážen s dvoutýdenní frekvencí  
a změněn nebyl ani svoz pytlovaného tříděného odpadu (papír 
a plast+kovy). Zároveň byla zachována sběrná místa pro tří-
děný odpad. Částka za tyto služby byla městem pro rok 2024 
stanovena na  750,- Kč na poplatníka, a pro ty, co se zapojili do 
svozu pytlovaného odpadu, byla poskytnuta sleva 100,- Kč na 
poplatníka.

Cílem těchto postupných kroků je především to, aby-
chom v našem městě dosahovali cílů stanovených vládou ČR  
a Evropskou unií v oblasti třídění recyklovatelného odpadu  
a snižování produkce netříděného odpadu, který končí na 
skládkách či ve spalovnách. Motivací pro dosažení těchto cílů 
je regulacemi stanovená cena za skládkování či spalování ko-
munálního odpadu, která je pro každou obec postupně navy-
šována, pokud nedosahuje stanovených cílů. Protože město 
Olešnice prozatím nedosahovalo a ani zatím nedosahuje sta-
novených cílů, tak rada města začala hledat způsoby, jak se  
k těmto cílům přiblížit.

Zatím nejsou známa kompletní čísla za rok 2024, ale 
ta předběžná ukazují, že v Olešnici průměrně vytřídíme  
okolo 30 % komunálního odpadu. Cíl stanovený pro rok 2025 je 
65 % a při jeho nedodržení bude městu navýšen poplatek za li-
kvidaci netříděného komunálního odpadu, což bude mít vliv na 
stanovení ceny za svoz odpadu pro občany. Jinými slovy, když 
budeme všichni poctivě třídit, tak by nám neměla významně 
růst cena za svoz odpadů. Kompletní statistiku za rok 2024, 
jak jsme si jako město vedli v třídění recyklovatelného odpadu, 
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Komunální odpady v roce 2025

města to nebude extrémní zásah do životních nákladů a že občané chápou, proč tomu tak je. Pro porovnání je možné se podí-
vat do nedalekého Kunštátu, který podobně jako Olešnice, vlastní a provozuje veškerou infrastrukturu pro dodávky pitné vody  
a čištění odpadní vody. V aktuálním roce činí v Kunštátě kombinovaná cena za 1m3 téměř 121,- Kč včetně DPH. Je tedy evidentní, že  
i přes mírný nárůst jsou tyto ceny v Olešnice velmi příznivé.

budete moci nalézt ve zpravodaji na počátku roku 2025.
Společně s partnerem TSMH se zastupitelstvo měs-

ta rozhodlo jít směrem tzv. door-to-door svozu třídě-
ného recyklovatelného odpadu (žlutá popelnice – plast  
a kovy, modrá popelnice – papír, hnědá popelnice – biood-
pad). Zkušenosti z jiných obcí, Olešnici podobných, uka-
zují, že to je aktuálně nejlepší způsob, jak se přiblížit cílům 
vytříděnosti stanovených vládou ČR a Evropskou unií. Co do-
or-to-door svoz znamená, jak správně třídit a další detaily se  
v posledních dvou letech objevovaly v Olešnickém zpravodaji. 
V roce 2025 nastanou pro občany největší změny a jejich struč-
ný přehled je následující:

• Výběrové řízení na dodavatele sběrných nádob ze stra-
ny TSMH bude ukončeno k 31. 12. 2024 a bude vybrán 
dodavatel sběrných nádob na plasty, papír, bioodpad, 
kontejnery na sklo a na sběr použitého textilu  (součas-
né kontejnery na sklo máme zapůjčené od TSMH). Měs-
to Olešnice pořídí sběrné nádoby v hodnotě téměř 3 mil. 
Kč a na to získalo dotaci ve výši 70 %.

• Sběrné nádoby na tříděný odpad budou do Olešnice do-
dány do konce dubna 2025.

• Nádoby se budou vydávat v období dvou měsíců od 
konce dubna 2025. Tyto nádoby budou poskytovány pro 
občany zdarma.

• Od 1. 7. 2025 v Olešnici najedeme na ostrý provoz  
door-to-door. To s sebou přinese rušení současných 
sběrných míst ve veřejném prostoru a snížení frekvence 
svozu netříděného komunálního odpadu.

• Kalendář svozu odpadů v roce 2025 je uveden na konci 
zpravodaje. 

• Během prvního pololetí 2025 budou probíhat veřejné 
semináře k třídění systémem door-to-door se zástupci 
TSMH.

Zapojení do systému door-to-door bude dobrovolné. Ale 
při stanovení ceny za svoz odpadu od roku 2026 k tomu bude 
přihlíženo a domácnosti, které se zapojí do tohoto systému, 
budou mít výraznou slevu. Předpokládá se, že budou platit 
za poplatníka zhruba polovinu, toho, co domácnosti, které  
do systému door-to-door nebudou zapojeni.

Změn v roce 2025 bude pro Olešnici v této oblasti hodně. Ale 
cíl je zřejmý a každý se může zapojit a přispět tříděním recy-
klovatelného odpadu již dnes. Zatím nejsou známa přesná čís-
la za rok 2024 o tom, kolik v Olešnici vyprodukujeme odpadu  
a jeho jednotlivých složek, a protože spuštění door-to-door 
svozu proběhne až v polovině roku 2025, tak cena za svoz 
odpadů bude stanovena na základě odhadu nákladů pro rok 
2025. Cena bude stanovena vyhláškou, kterou zastupitelstvo 
bude schvalovat 17. 12. 2024 a tuto cenu se následně občané 
dozví z internetových stránek města a v lednovém zpravodaji. 
Způsob úhrady zůstane zachován.

A ještě jedna informace týkající se bioodpadu. V letošním 
roce byly rozmístěny postupně dva velkoobjemové kontejne-
ry na bioodpad. Zkušenosti a ohlasy jsou pozitivní, a tak mini-
málně do spuštění door-to-door svozu bude město kontejnery  
i nadále poskytovat. Protože tyto kontejnery má město pro-
najaté a je předpoklad, že v zimním období nebude bioodpa-
du tolik, tak v zimních měsících bude k dispozici kontejner na 
bioodpad pouze u fotbalového hřiště.
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Matrika za l istopad

Naši jubilanti 
(70, 75, 80, 85, 86, 87, 88, 

89, 90 roků a více)

Jiřina Hlaváčková 

Marie Kotlánová 

Josef Sedláček

Eugen Berki

Josefa Blahová

Ladislav Stejskal

Radim Višinka

Josef Kintr

Miroslav Fučík

Marie Stejskalová

František Štaud

Jaroslav Baka

Lenka Ježová 

Všem jubilantům přejeme pevné zdraví, 
hodně spokojenosti a radosti!

Sňatky

Zlatá svatba – 50 let společného života

Ema a Vlastimil Kaldovi

Diamantová svatba – 60 let společného života

Anna a Antonín Novotní

Kamenná svatba – 65 let společného života

Eva a Miloš Moravcovi

Ať i další roky prožijí ve zdraví a pohodě!

Úmrtí

Ladislav Dufek, 82 let

Antonín Janča, 78 let

Alena Kohoutová, 79 let

Pozůstalým vyslovujeme upřímnou soustrast.

K N I H O V N A

Etiketa se školkáčky
O chování v knihovně a zacházení s knížkami jsme si s obě-

ma třídami předškoláků povídali již při první besedě. 12. a 13. 
listopadu jsme k tomu přidali ještě zdravení, děkování a vůbec 
slušné chování. Inspirací nám všem byla pohádka z knížky Dra-
ka je lepší pozdravit aneb o etiketě. Děti potom draka vymalo-
vávaly a nesmělo chybět ani prohlížení knížek.

knihovnice



Přijít do školy v oblečení jako do zaměstnání přišel každý, kdo se 24. října zapojil do aktivity Den profesí z projektu Hrdá škola.
Ve třídách se vzdělávali právníci, popeláři, zedníci, včelaři, policisté, kuchaři, cukráři, hasiči, vojáci, myslivci, průvodci, instalatéři, 

záchranáři, lékaři, zdravotní sestry, veterináři, klauni, fotbalisté, hokejisté a další rozmanité profese. Jejich učiteli byli vojáci, hasič, 
vědec, horolezec, letuška, doktorky, servírky, popelář, ...

Tento den přinesl spoustu legračních momentů a veselých situací, které přispěly k pohodě celého školního dne.

V úterý 15. října jsme se my, sedm děvčat z 8. třídy, zúčastnily 
vaření kaše za účelem podpořit dílo organizace Mary´s Meals, 
která zajišťuje jedno školní jídlo denně pro děti v nejchudších 
zemích světa.

Ve školní kuchyňce jsme vařily kukuřično-sójovou kaši likuni 
phala, kterou chudé děti ve škole dostávají a pro většinu z nich 
je to jediné jídlo za celý den. Některé z nás kaši míchaly, jiné 
strouhaly čokoládu na ozdobu, další jsme hotovou kaši serví-
rovaly do misek a na chodbách jsme si prostřely stoleček a kaši 
zde nabízely. Ochutnat kaši přišlo hodně spolužáků i učitelů 
a dobrovolným finančním příspěvkem podpořili školáky v nej-
chudších zemích.

Velké poděkování patří paní učitelce Němečkové, která nás 
do této akce zapojila a vám, kteří jste námi uvařenou kaši 
ochutnali a na činnost Mary´s Meals přispěli. Díky nám všem 
se podařilo odeslat částku 5 200 Kč, která zajistí oběd pro 
všech 1 000 hladovějících dětí ve škole a ještě obědy pro čtyři 
děti na celý školní rok. Moc děkujeme!

Žákyně 8. třídy

V úterý 12. listopadu se většina žáků naší třídy zúčastnila in-
teraktivního programu České televize „Zprávy jedou!“ V pod-
večerních hodinách jsme si v sále kulturního domu v Olešnici 
mohli vyzkoušet práci před kamerou, nahlédnout do zákulisí 
přenosového vozu a nechyběl ani oblíbený AZ-kvíz. Program 
vyvrcholil v 18:00, kdy moderátoři Ivana Šmelová a Jakub Vá-
cha z regionální televize představili, jak vzniká zpravodajství. 
Účastníci se dozvěděli zajímavosti o práci reportérů a stali se 
součástí živého vstupu v pořadu Události v regionech.

Akce „Zprávy jedou!“ měla mezi našimi žáky velký úspěch. 
Inspirováni programem si děti ze 3. B hned druhý den ráno 
vytvořily svou vlastní „školní redakci“. Ze stavebnice postavily 
kameru a během přestávek nyní „natáčí“ krátká videa a posky-
tují rozhovory. A o tom, jak to u nás o přestávkách nyní vypadá, 
jsme se s Vámi rozhodli podělit a natočili jsme s dětmi video 
(tinyurl.com/yks4rbr5).

Projekt nejenže obohatil děti o nové zážitky, ale také rozvíjí 
jejich kreativitu, komunikační dovednosti, a především týmo-
vou spolupráci. A kdo ví? Třeba mezi našimi třeťáky vyrůstá 
budoucí novinářská hvězda.

Mgr. Soňa Halámková
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Den profesí

Vaření kaše Reportéři  ze 3.  B – aneb, jak vznikla  
redakce ve školní  třídě

 Srdíčkové dny

Mgr. Lenka Němečková



Rok se s rokem sešel a další ročník deváťáků si vybírá svoji 
další životní cestu. V záplavě nejrůznějších oborů a středních 
škol pomáhají rodičům a žákům se orientovat různé prezen-
tace škol. Jednu takovou pořádáme každoročně i u nás v oleš-
nické škole. Ve středu 13. 11. se tak sešli ve velké tělocvičně 
zástupci středních škol z bližšího i vzdálenějšího okolí a zájemci 
z řad rodičů a žáků osmých a devátých tříd, aby si v přátelské 
atmosféře popovídali o velmi konkrétních informacích, z nichž 
některé lze těžko zjistit z webových stránek či obdobných zdro-
jů. O úspěšnosti naší burzy svědčí fakt, že zanedlouho po jejím 

Olešnická cimbálová muzika ve spolupráci s městem Oleš-
nice, hasiči z Olešnice a ZUŠ Letovice uskutečnila v pátek  
22. 11. 2024 benefiční koncert s názvem Večer u cimbálu.

Výtěžek z koncertu, 20 000 Kč, byl zaslán povodněmi velmi 
postižené rodině do vesnice Radimy v okrese Bruntál.

Všem, kteří přispěli, moc děkujeme.

PROSINEC 2024
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K U L T U R A

Burza středních škol v Základní škole Olešnice a při j ímací ř ízení na SŠ

Benefiční koncert Večer u cimbálu

pořádání se někteří žáci vydali na dny otevřených dveří do škol, 
o kterých předtím ani neuvažovali. Co se týká samotného při-
jímacího řízení, loni poprvé realizovaný systém digitálního po-
dávání přihlášek se ukázal jako relativně jednoduchý, v zásadě 
přínosný jak pro rodiče, tak i pro základní a střední školy, proto 
se letos budou podávat opět tři přihlášky s fixně zapsaným po-
řadím středních škol, přičemž žáci budou z těchto vybraných 
škol přiřazeni počítačovým algoritmem na jednu z nich podle 
bodového zisku v přijímacím řízení.

Mgr. Jana Sýkorová, kariérová poradkyně
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Lampionový průvod 

Betlémské světlo 

OSLAVY 100 LET KINA

Děkujeme široké veřejnosti, která se v neděli 17. listopadu 
zúčastnila tradičního lampionového průvodu z náměstí, kolem 
pomníku u základní školy, k „Ptáčkárně“, kde byl zakončen oh-
ňostrojem.

Průvodem jsme si připomněli 17. listopad – Den boje za svo-
bodu a demokracii a Mezinárodní den studentstva.

Tento den má pro naši historii a kulturu zásadní význam, 
neboť je spojen s klíčovými událostmi, které formovaly naši 
společnost. V roce 1939 došlo k brutálnímu potlačení student-
ských protestů proti nacistické okupaci, kdy byli studenti zatý-
káni, někteří z nich dokonce umučeni. Po druhé světové válce 
se 17. listopad stal symbolem boje za svobodu a demokracii.

O více než 50 let později, v roce 1989, se právě v tento den 
protesty studentů staly jedním z hnacích motorů Sametové 
revoluce, která vedla k pádu komunistického režimu v Česko-
slovensku.

Průvod, který jsme absolvovali, reflektoval nejen tyto histo-
rické události, ale také důležitost hodnot jako jsou svoboda 
slova, demokratické principy a aktivní občanství.

Mnozí z nás jej přijali jako tradici a vánoční svátky si bez něj 
již nedovedou představit. Kde se tady však tento plamínek 
vzal? Je opravdu z Betléma? Co pro nás může symbolizovat?

Poprvé se světlo z Betléma dostalo do Evropy v roce 1099, 
kdy jej přinesl italský voják jako poděkování, že přežil křížovou 
výpravu. Tradici tím však nezaložil. Ta přichází až mnohem 
později. V roce 1986 plamínek odpálený z věčného ohně, který 
hoří v jeskyni pod bazilikou Narození Páně v Betlémě v centrál-
ní části Palestiny, dovezli do Rakouska na podporu dobročinné 
akce. Od roku 1989 se na šíření světla začali podílet skauti a od 
té doby se začalo světlo z Betléma v předvánočním čase šířit 
Evropou i Amerikou. Do České republiky bylo poprvé dovezeno 
v témže roce.

V listopadu jsme v olešnickém kině oslavili 100 let od doby, 
kdy TJ Sokol pořídil do Olešnice první promítací stroj. Toto sto-
leté výročí jsme si připomněli výstavou relikvií z historie kina  
a hned třemi promítáními. V pátek 15. 11. to bylo filmem Vlny, 
kde jsme si spolu se starostou města všichni společně přiťukli 
sektem. V sobotu jsme si pak přiťukli i s návštěvníky, kteří do-
razili na film Olešnické století. Tuto oslavu jsme mohli dokonce 
sdílet se třemi starosty. Výroční maraton jsme zakončili vypro-
daným promítáním pro děti, ze kterého si malí návštěvníci na 
památku odnesli alespoň balónek. Byl to vskutku náročný ví-
kend – 350 návštěvníků, 3 filmy, 14 lahví sektu, 100 balónků  
a dva odpálené popcornovače! Oslava to byla opravdu  
kvalitní. :)

Na závěr nezbývá než opět poděkovat – a to hlavně vám, 
našim návštěvníkům, a městu Olešnice za podporu. Díky této 
spolupráci může fungovat toto poměrně raritní kino, kterých 
už vskutku mnoho není.

Tak na další stovku!

Za spolek přátel piva David Mareček

V současné době světlo  
v jeskyni narození Ježíše od-
paluje dítě, které vykonalo 
mimořádný čin. S pomocí ae-
rolinek je dopraveno do Ra-
kouska, odkud je pak skauty 
rozváženo do dalších států.

Betlémské světlo má šířit 
světem mír a přátelství. V za-
páleném plaménku si může 
připomenout narození Ježíše 
Krista, který je často nazýván 
Světlem. Pro každého z nás 
však může mít i jiný význam, 
který podpoří pravý rozměr 
Vánoc.

V Olešnici máme již dlou-
holetou tradici roznášení Bet-
lémského světla do vašich do-
movů. Letos budou děti toto 
světlo roznášet o 4. adventní 
neděli 22. 12. od 9 hodin. Bet-
lémské světlo si můžete odpá-
lit také v kostele sv. Vavřince 
po každé mši svaté.

Mgr. Ivana Vysloužilová
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Vánoce v kostele V á n o č n í  k o n c e r t  
v o k á l n í h o  s o u b o r u  K v i n T o n

Česko zpívá koledy

Letos začneme Štědrý den mší svatou pro děti 24. 12. ve 14.30 
hodin, která bude s doprovodem místní scholy a na závěr děti 
předvedou vánoční příběh o narození Ježíše Krista. „Půlnoční“ 
mše svatá začne 24. 12. od 22.00 hodin a zazní při ní Rybova Čes-
ká mše vánoční, kterou zazpívá olešnický chrámový sbor. Tato 
mše zazní v kostele i 25. 12. a 12. 1. při bohoslužbách v 8.00 hodin.

V ostatní sváteční dny je mše vždy v 8.00 hodin. V neděli  
29. 12. od 16.00 do 18.00 hodin bude otevřen kostel při svíčkách 
i s rozsvíceným vánočním stromem a betlémem. Doba vánoční 
končí v neděli po slavnosti Zjevení Páně, neboli Tří králů, letos 
tedy 12. 1. 2025 svátkem Křtu Páně. Tříkrálová sbírka letos v Oleš-
nici proběhne v neděli 5. 1. 2025 od 13.00 hodin.

Farnost všechny informace ohledně bohoslužeb a ostatních 
aktivit zveřejňuje na webových stránkách olesnice.katolik.cz  
a na vývěskách u kostela na náměstí i na hřbitově. Zveme Vás 
všechny do kostela a přejeme požehnané Vánoce.

Za olešnickou římskokatolickou farnost P. Tomáš Šíma, farář

Českobratrská církev evangelická Vás srdečně zve na Vá-
noční koncert vokálního souboru KvinTon, který se uskuteční  
8. 12. 2024 v 17:00 v kostele Českobratrské církve evangelické  
v Olešnici. Soubor zahraje adventní a vánoční skladby v úpra-
vách českých i světových skladatelů. Vstupné dobrovolné.

Trampská osada Zmijáci a město Olešnice Vás srdečně zvou na zpí-
vání koled v rámci akce „Česko zpívá koledy“, které se uskuteční ve 
středu 11. 12. 2024 od 18:00 hodin na olešnickém náměstí u kašny. 

Drobné občerstvení v podobě teplého punče bude zajištěno. S se-
bou si vezměte dobrou náladu, chuť zpívat a klidně i hrníček, ať tolik 
neplýtváme plastovými kelímky. Navíc, z Vašeho oblíbeného hrníčku 
Vám bude lépe chutnat ;-) .

Společně si zazpíváme koledy: Nesem vám noviny, Pásli ovce Valaši, 
Půjdem spolu do Betléma, Jak jsi krásné neviňátko, Štěstí, zdraví, pokoj 
svatý a Vánoce, Vánoce přicházejí. Ale určitě nezůstane jen při těchto 
vánočních písních. Texty koled, které si zazpíváme, budou nachystá-
ny. Máte-li doma zvonečky, či rolničky, vezměte je s sebou, nebo jimi 
vybavte děti.

Přijďte si s námi zazpívat koledy, odpočinout si a na chvíli zapome-
nout na vánoční shon.

Těšíme se na setkání s Vámi.

Zmijáci a město Olešnice
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Turnaj spolků v bowlingu
V sobotu 16. 11. 2024 se na bowlingových dráhách hotelu 

Závrší v Olešnici odehrál napínavý turnaj olešnických spolků, 
kterého se zúčastnilo celkem 8 družstev. Turnaj nabídl hrá-
čům několik hodin skvělé zábavy. Od prvních hodů bylo jasné, 
že o konečné pořadí se povede tvrdý boj. Všechna družstva 
předvedla vynikající výkony a atmosféra byla plná soustředění, 
radosti a přátelské rivality. Vítězem turnaje se stal tým TJ So-
kol Olešnice. Na druhém místě se umístila T.O. Zmijáci a třetí 
příčku obsadil Spolek(na)Moll.

  Nejen týmová spolupráce byla rozhodující. V individuální 
kategorii žen zazářila Iva Slavíčková z týmu T.O. Zmijáci, která 
s úctyhodným počtem 251 sražených kuželek ovládla tabulku. 
U mužů se nejvíce dařilo Jakubu Lžičařovi, který nasbíral 320 
bodů.

  Bowlingový turnaj olešnických spolků na hotelu Závrší byl 
opět velkým úspěchem. Poděkování patří všem zúčastněným 
družstvům a hotelu Závrší za vytvoření příjemného prostředí. 
Gratulujeme všem vítězům a těšíme se na další ročník!

KINO OLEŠNICE

Spolek přátel piva a město Olešnice si vás dovolují opět po-
zvat do kina na vánoční promítání. Kino bude opět otevřené 
hodinu před a hodinu po promítání s možností občerstvení  
v baru kulturního domu. Zastavte se za námi - ať už na pop-
corn, pivo, víno či v sobotním odpoledni třeba jen na kávu.

SOBÍK NIKO: CESTA ZA POLÁRNÍ ZÁŘI
sobota 21.  12.  2024 v 16:00

POKLAD
pátek 20.  12.  2024 ve 20:00
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kategorii 3. místo Jindra Krejčí. Tyto práce následovně postoupi-
ly do krajského kola, kde opět Tonda obsadil 1. místo.

Nyní je letošní závodní sezóna ukončena a budeme v závodění 
pokračovat až příští rok. Teď už navštěvujeme halu u základní 
školy, kde setrváme až do jarních měsíců, než nám počasí umož-
ní opět chodit ven před hasičskou zbrojnici.

V červnu jste nás mohli vidět na oslavách při příležitosti 150. 
výročí založení SDH Olešnice. Na náměstí jsme předvedli dvě 
ukázky požárního útoku. Poté jsme se přesunuli na zahradu KD, 
kde některé děti předvedly nacvičené předtančení s hasičskou 
tématikou. Co se týče volného času, tak jsme díky podpoře měs-
ta Olešnice mohli vyrazit na výlet na Letiště Václava Havla, kde 
jsme se zúčastnili exkurze, která pojednávala o práci profesio-
nálních hasičů na letišti a byla doplněna o ukázku zásahového 
vozidla Panther. Cestou domů jsme se zastavili ještě v Sedlci  
u Kutné Hory, kde jsme navštívili tamní kostnici či Muzeum LEGA.

Když to shrnu, tak letošní sezóna opravdu stála za to. Získa-
li jsme další cenné zkušenosti, které využijeme v následujícím 

roce. Na závěr tohoto článku mi dovolte, abych poděkovala 
všem rodičům, kteří nám dávají podporu a umožňují dětem na-
vštěvovat tento kroužek. Moc si ceníme jejich pomoci s odvozem 
dětí na závody a jejich fanouškovské základny na jednotlivých 
soutěžích. Můj dík patří i těm, kteří se zapojují do činnosti mla-
dých hasičů, jmenovitě Veronice Jančové, Miloslavu Prudkému  
a Ondřeji Tomáškovi.  Dále děkujeme i všem sponzorům, přede-
vším panu Marku Weisovi a městu Olešnice, díky kterým jsme 
mohli nakoupit nové vybavení. Už se moc těšíme na příští rok, 
až použijeme nové proudnice, sací koš, ROTT hadice, rozdělovač 
na štafety a savice. Všechny tyto věci jsou zakoupeny díky výše 
zmíněným sponzorům. 

Alena Prudká – vedoucí mládeže SDH Olešnice

PROSINEC 2024
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Z činnosti  mladých hasičů 
Uzle, značky, znalosti z oblasti požární ochrany, zdravověda, 

střelba ze vzduchovky, běhání, zapojování hadic. To vše a mno-
ho dalšího patří k činnosti mladých hasičů. Momentálně náš 
sbor čítá 38 dětí (z toho 7 dívek a 31 chlapců) ve věku od 6 do 18 
let. S dětmi pracujeme ve třech kategoriích – mladší žáci, starší 
žáci a dorost. Hlavní náplní jsou pro nás tréninky a následovně 
soutěže.

Letos jsme absolvovali rekordních 15 závodů (dříve jsme zvlá-
dali cca o polovinu méně). Účastníme se soutěží místních i těch 
vzdálenějších v rámci celého našeho okresu. Na jaře proběhla 
soutěž ve střelbě ze vzduchovky, kde se podařilo zabodovat  
i naším dětem. Jan Šutera obdržel 2. místo a Antonín Sýkora  
3. místo z celkových 90 účastníků v dané kategorii!!! Tento rok 

jsme si vyzkoušeli i soutěže v rámci Okresní ligy mládeže, které 
jsou pro nás výbornou motivací pro to, abychom se stále zlep-
šovali v našich výkonech, a inspirují nás pro nákup nového vyba-
vení. Kromě toho jsme se zúčastnili okresního kola hry Plamen 
ve Velkých Opatovicích (mladší obsadili 6. místo z 20 a starší 
11. místo z 26) a okresního kola Závodu hasičské všestrannosti  
a brannosti v Senetářově. Zde naši mladší obsadili 14. a 17. příč-
ku z 23, starší 8. příčku z 23. V kategorii starší dorostenci si Filip 
Riedl doběhl pro krásné 2. místo! V září jsme zorganizovali tra-
diční soutěž v Olešnici, které se účastní sbory z nedalekého okolí.

Kromě sportovních soutěží jsme se zúčastnili soutěže s ná-
zvem Požární ochrana očima dětí, která pro nás dopadla úspěš-
ně. V okresním kole obsadil v digitální části 1. místo Tonda Sý-
kora a 3. místo Lukáš Kysilka. Ve výtvarné části obsadil ve své 



Ještě se na moment vrátíme k zápasu v Bořitově, které 
skončilo bezbrankovou remízou, jste s výsledkem a výko-
nem svých svěřenců spokojený?

Jeli jsme na hřiště soupeře, který dal za posledních pět utká-
ní 35 branek. Nám chyběli někteří hráči z defenzívy i ofenzívy. 
Proto jsem tomu podřídil taktiku. Kluci to odehráli zodpovědně 
a kvalitně na všech postech.

Teď už k hodnocení, po podzimu se nacházíte na šesté 
pozici se dvaadvaceti body. Jste spokojený s tímto umís-
těním?

Rozdělil bych to na dvě části. Domácí část, kdy jsme prohos-
podařili zbytečně moc bodů. Druhá část jsou utkání na hřišti 
soupeře. Tam jsme získali 10 bodů. To si myslím, že je dobrý 
počin.

Je nějaké utkání, které vám utkvělo v paměti?
Bylo to poslední v Bořitově. Hlavně přístupem k utkání.
Je naopak zápas, na který byste nejraději zapomněl?
Byl to zápas na Lipůvce. Toto utkání jsme vyloženě nezvládli. 

Přístup v tomto utkání byl nejhorší za celý podzim.
Na podzim jste obdrželi šestnáct branek, jste druhý tým 

s nejlepší obranou, co myslíte, že za tím stojí?
Perfektně zvládnutá defenzívní činnost celého mužstva  

s oporou v brance.

Naopak ve střílení branek vám patří až osmá pozice, je prá-
vě tohle to, na co se budete chtít v zimní přípravě zaměřit?

Tady nás tlačí bota, hlavně v domácích utkání. V tomto smě-
ru budeme muset hodně přidat. Doufám, že se nám budou 
vyhýbat zranění.

Už jste nakousl zimní přípravu, jaký bude její průběh  
a je něco, na čem budete chtít kromě koncovky zapraco-
vat?

Zimní příprava začne koncem ledna. V průběhu přípravy po-
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Fotbalové okénko FC Olešnice

Podzimní část sezóny mužů  
FC Olešnice v 8.  l ize

NEJVÍCE ODEHRANÝCH UTKÁNÍ A MINUT

STŘELCI

HODNOCENÍ TRENÉRA

ŽLUTÉ A ČERVENÉ KARTY

V letošním roce jsme se opět pravidelně scházeli na trénincích 
dětí, které probíhají každé pondělí. Na tréninky využíváme pře-
devším fotbalové hřiště Pod Horkou. Při nepříznivém počasí se 
přesouváme na sportovní areál u koupaliště nebo do tělocvičny 
VU, kterou využíváme i v zimním období. Díky těmto možnostem 
mohou děti trénovat po celý rok, což v minulosti nebylo běžné.

Děti jsou v rámci tréninků rozděleny do čtyř skupin: před-
přípravka, mladší přípravka, starší přípravka a mladší a starší 
žáci, kteří trénují společně. Z časových důvodů však nemáme  

Přinášíme vám statistiky z podzimní části sezony 2024/2025, ve 
které jsme se umístili na 6. místě s dvaadvaceti body. V článku 
se dozvíte, kdo na podzim odehrál nejvíce minut, kdo se gólově 
prosadil, který hráč obdržel nejvíce karetních trestů, a na závěr 
jsme také vyzpovídali na pár otázek olešnického trenéra Milana 
Pešu staršího.

Nejvíce odehraných utkání a minut si za podzimní část připsala 
dvojice Dalibor Žíla a Milan Peša, která nastoupila do všech třinác-
ti utkání a nevynechala ani minutu. TOP 3 uzavírá jedna z letních 
posil Petr Valenčík, který odkopal 1142 minut, dále následuje Jiří 
Havlíček 1091 (13), David Kintr 1080 (12) , Marek Daniel 916 (12), 
Tomáš Marek 703 (12), Michal Kubíček 641 (12), Jan Šafařík 884 

Na podzim jsme nastříleli celkem třiadvacet branek, oproti mi-
nulému podzimu to je o čtyři branky méně. Celkově se letos pro-
sadilo devět různých střelců. Nejlépe si vedla druhá letní posila  
z Drnovic Tomáš Toman, který se prosadil hned v pěti případech, 
na druhé pozici se umístil Michal Kubíček se čtyřmi brankami  
a nejlepší trojici uzavírá dvojice Marek Daniel a Jiří Konečný oba 
po třech gólech. Dále se do sítí soupeřů trefili Tomáš Marek (2), 
Petr Valenčík (2), Jiří Havlíček (1), Jan Šafařík (1) a David Kintr (1).

Nejvíce žlutých trestů si připsala dvojice David Kintr a Petr Va-
lenčík, kteří viděli kartu ve třech případech a jedinou červenou 
kartu viděl Filip Štarha.

v Olešnici přihlášenou žádnou mládežnickou soutěž. Místo toho se 
pravidelně účastníme turnajů pořádaných oddílem Žijeme Hrou, 
které se konají každé dva týdny. Děti z našeho klubu se také zapo-
jují do okresních a krajských soutěží v rámci oddílu Žijeme Hrou.  
V zimních měsících se zúčastňujeme halových turnajů v Kunštátě  
a ve Svitávce. Někteří starší žáci se navíc zapojují do tréninků 
mužů a získávají tak cenné zkušenosti.

Je důležité zmínit, že o všechny tyto děti se starají pouze tři tre-
néři (Jan Šafařík, Martin Bílek a Milan Peša st.), což je na přibližně 
60 dětí nedostačující počet. Trenérům patří velké poděkování za 
jejich náročnou práci.

Rádi bychom poděkovali i dětem za jejich reprezentaci FC Oleš-
nice a přístup k tréninkům, stejně jako rodičům za jejich podporu.
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Týmová práce a sportovní duch: Tréninky 
dětí  FC Olešnice v roce 2024

(11), Dominik Štarha 666 (10), Tomáš Toman 503 (10), Jiří Konečný 
804 (9), Matouš Chmelíček 622 (9), Lukáš Kleveta 699 (8), Filip Štar-
ha 264 (6), Libor Konopáč 218 (8), Jaromír Kleveta 160 (3), Jakub 
Hlaváček 115 (8), Roman Pařízek 20 (2), Michael Mistr 0 (0).
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Jak se Olešnice stala městem

Vyprávění bývalého starosty k 25. výročí určení Olešnice městem...
Před čtvrtstoletím se stala 3. prosince 1999 obec Olešnice měs-

tem. Tuto událost, u starší generace v dobré paměti, chci tímto 
článkem připomenout.

Olešnice byla historicky městysem, měla mnohá privilegia už 
od středověku, které ji určovaly jako trhové městečko na louckém 
panství. Rozsah těchto privilegií byl větší než v Kunštátě, protože 
i počet obyvatel byl bezmála dvojnásobný. Olešnice se také těšila 
pozornosti majitelů městečka – totiž pánů z Pernštejna.

Přesto si Olešnice do novověku nepřinesla historický statut 
města a musela se o něj ucházet.

V druhé polovině 19. století, se vznikem samosprávy a velkého 
nárůstu národního uvědomění a spolkové, vlastenecké činnos-
ti, došlo i k soutěžení s okolním městysem Bystré a městysem 
Kunštátem. Olešničtí měšťané těžce nesli, že se sídlem soudního 
okresu stal v roce 1850 po přímluvě barona Honrichse Kunštát, 
a tak se snažili dosáhnout povýšení na město. V kronice se do-
čteme že: "8. listopadu 1891 projednávala se záležitost ze dne  
2. května 1885, kdy na základě usnesení obecního výboru byla 
podána žádost o povýšení městyse Olešnice na město. JUDr. ba-
ron Pražák oznamuje obci Olešnici, že v této záležitosti bude nut-
no vyslati deputaci k samému císaři. Deputace byla sic zvolena  
z členů obecního výboru, a to Rudolfa Frőhlicha, Františka Holze, 
Jana Bachmana. Tito pánové však se deputace nezúčastnili"...

Patrně se jim nechtělo v této věci až k císaři. Nicméně se tra-
duje, že písemný přípis se žádostí představenstva městyse Oleš-
nice císař František Josef I. přece jen obdržel nedlouho před  
1. světovou válkou. Žádost, zjevně pod tíží vlády celému císařství, 
odložil a takto ji prý i komentoval: „es ist nicht wichtig“ – to není 
důležité…

Po zániku monarchie byl titul "město" v Československu udělo-
ván nadále, a to vládou a bez výslovného zákonného vymezení. 
Uběhlo mnoho let a olešničtí již další kroky v době první republiky 
pro získání statutu města neučinili. Minimálně o tom není žádný 
záznam.

Obecní samospráva zanikla v roce 1954 účinností zákona  
o národních výborech, kdy došlo k faktickému zániku obecní sa-
mosprávy, tedy právní subjektivity obcí. Obce nemohly užívat ani 
historický status městyse.

Situace se ovšem změnila po obnovení samosprávy v roce 
1990. Zákon ČNR o obcích, stanovil, že se městy mohou nově stát 
obce, které určí předsednictvo České národní rady na návrh vlády 
ČR, nebo na návrh obce po vyjádření vlády.

Po vzniku České republiky přešla kompetence určovat obec 
městem na předsedu Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR po 
doporučení podvýborem PS a ministerstvem vnitra.

PROSINEC 2024
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jedeme na herní soustředění. Jak už bylo zmíněno, tak hlavně 
na koncovce a zlepšení našeho herního projevu.

V létě do týmu přišla nová trojice posil, jak jste s jejich 
angažováním spokojený a očekáváte v zimním přestupo-
vém období nějaký pohyb v kádru, ať už příchody nebo 
odchody?

Jsou to hotoví hráči, které znám z působení u dorostu. Věděl 
jsem, spíš jsem byl přesvědčen, že hned zapadnou do kádru, 
což se stalo. Jenom škoda, že toho s námi neodehráli více  
z důvodu zdravotních. Pohyb hráčů v kádru nevylučuji. Vše závisí 
na zdravotním stavu současného kádru a chuti hrát za náš klub.

Je ještě něco, co byste chtěl vzkázat?
Chtěl bych poděkovat našim fanouškům, kteří v hojném po-

čtu navštěvovali naše utkání. Hráčům, aby si dostatečně od-
počinuli. Těm, co jsou zranění, brzké uzdravení. Závěrem bych 
chtěl poděkovat vedení FC Olešnice.

Výkonný výbor FC Olešnice děkuje všem hráčům, trenérům  

a dalším, kteří se podílejí na chodu a rozvoji našeho klubu. 
Také chceme poděkovat našim věrným příznivcům a fanouš-
kům, kteří svými návštěvami na utkáních podporují náš tým.

Velké poděkování patří také městu Olešnice za finanční pod-
poru, kterou jsme obdrželi z grantového systému města. Tato 
podpora byla využita k rozvoji klubu a nákupu nových mlá-
dežnických branek, což je důležitý krok pro zajištění kvalitního 
sportovního zázemí.

V novém roce 2025 přejeme všem hodně zdraví, štěstí  
a mnoho úspěchů, jak v osobním, tak ve sportovním životě. 
Těšíme se na setkání s vámi na fotbalových utkáních na našem 
hřišti Pod Horkou, ale i na tradičním Sportovním plese, kte-
rý se bude konat 25. ledna 2025 s hudbou Sprint. V průběhu 
roku nás čeká řada dalších akcí, ať už je organizuje FC Olešnice, 
nebo město Olešnice.

Za výkonný výbor předseda Ing. Jan Šafařík



Protože jsem tehdy byl starostou Olešnice, nechtěl jsem se 
spolu se zastupiteli s touto okolností smířit. A tak jsem podal po 
odsouhlasení zastupitelstvem žádost znovu. Protože žádný uče-
ný z nebe nespadl, s vděkem jsem přijal nabídku přiučit se u paní 
starostky Sejkorové v Bystrém a u pana starosty Dobeše v Kun-
štátě, a to zdaleka nejen v tomto případě. Oba mne upozornili, 
že ministerstvo vnitra není poslední institucí, a že záleží na před-
sedovi poslanecké sněmovny, a také na doporučení podvýboru 
poslanecké sněmovny.

Mrzí mne, že už jsem zapomněl jméno poslance, člena pod-
výboru, který se žádostí Olešnice zabýval. Přijel osobně do 
Olešnice a společně jsme probírali historické souvislosti, re-
alitu současnosti Olešnice a když odjížděl, měl jsem pocit, že  
i můj argument o srovnatelném počtu obyvatel měst Bystré  
a Kunštátu bere v potaz. Popravdě, na příjemné setkání s panem 
poslancem jsem v následujících hektických dnech příprav na ná-
vštěvu celostátní komise soutěže Vesnice roku 1999 poněkud 
pozapomněl.

Nezapomněl však podvýbor sněmovny, projednal olešnic-
kou žádost a tehdejší předseda poslanecké sněmovny profe-
sor Václav Klaus dne 3. prosince 1999 podepsal Rozhodnutí 
č. 42. Tímto podpisem se stala Olešnice městem. Společně  
s místostarostou Ing. Radimem Višinkou jsme listinu v poslanec-
ké sněmovně převzali.

Stalo se tak jen několik týdnů poté, co Olešnice zvítězila  
v soutěži Vesnice roku 1999 v rámci celé republiky. A aby toho 
nebylo málo, od 1. ledna 2000 vešel v platnost nový zákon  
o obcích. Ten výslovně v § 3 odst. 1 stanovoval, že předseda Po-
slanecké sněmovny může na návrh obce a po vyjádření vlády 
povýšit na město obec, která má alespoň 3000 obyvatel.

Tedy povýšení Olešnice s tehdejšími 1 800 obyvateli na město 
bylo „za pět vteřin dvanáct“ (28 dní před přijetím zákona, který by 
snahy Olešnice stát se městem definitivně ukončil).

PaedDr. Zdeněk Peša

Olešnický zpravodaj, prosinec 2024, ročník XXXIII., číslo 12. Vychází 1x měsíčně. Vydává Město Olešnice – zastupitelstvo města 
pro potřeby města. Příspěvky a názory zveřejněné ve zpravodaji odráží stanovisko rady města Olešnice, pokud není v článku 
uvedeno jinak. Inzerce dle možností vydavatele. Registrováno Ministerstvem kultury ČR Praha: MK ČR  E 11385. Náklad 850 vý-
tisků. Cena: do domácností občanů s trvalým pobytem ve městě zdarma, volný prodej 5,- Kč vč. DPH. Tisk: Tiskárna Bělehrádek 
Letovice. Uzávěrka čísla do 20. dne v měsíci. Tel. 516 463 108, fax 516 463 296, www.olesnice.cz

V té době podaly žádost o určení obce městem zastupitelstva 
obce Kunštát a Bystré a jejich žádost byla úspěšná. Obě obce byly 
určeny městem. To ovšem nemohlo už s ohledem na historické 
snahy olešnických patriotů zůstat bez povšimnutí.

Tehdy tedy také olešničtí zastupitelé podali žádost o určení 
Olešnice městem a touto žádostí se zabýval příslušný odbor mi-
nisterstva vnitra. A tak úředníci posuzovali, zda má Olešnice ná-
městí s patrovými domy, chodníky, školu, školku, lékařské praxe, 
kanalizaci, vodovod, veřejné osvětlení, poštu, udržovanou zeleň, 
pojmenování ulic, zda je centrem pro okolní obce apod. Nako-
nec konstatovali, že Olešnice splňuje všechna kritéria s výjimkou 
doporučeného počtu obyvatel (3 000). A závěr jejich doporučení. 
Nedoporučujeme (!).

Ordinační doba lékařů v Lékařském 
středisku o vánočních svátcích

20. 12.
Dr. Nechuta dovolená 

Dr. Zatloukal 7:30-12:30

23. 12.
Dr. Nechuta 7:30-12:30
Dr. Zatloukal 7:30-12:30

27. 12.
Dr. Nechuta 7:30-12:30
Dr. Zatloukal dovolená 

ODPADY

Odvoz komunálního odpadu z popelnic probíhá každý li-
chý týden v úterý, to je 3. a 31. prosince. Sběr pytlovaného 
plastu od vašich domů se bude konat 25. a sběr papíru 26. 
prosince.

30. 12.
Dr. Nechuta dovolená 

Dr. Zatloukal 7:30-12:30

31. 12.
Dr. Zatloukal dovolená 

Pozor! Dr. Nechuta 7:30-12:30 
(úterý)


